

**MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS
BELARUSIAN STATE UNIVERSITY
FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS
Department of International Law**

Annotation to the master's thesis

**COMPARATIVE CHARACTERISTICS OF THE LEGAL STATUS
OF COMMERCIAL BANKS OF THE REPUBLIC OF BELARUS
AND THE PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA**

CHU HONGSEN

Scientific supervisor –

Academic degree, Academic title

PhD, Associate Professor

N.S.Minko

Minsk, 2025

ANNOTATION

1. Structure and scope of the master's thesis: 72 pages, 72 sources.

2. Keywords: COMMERCIAL BANKS, LEGAL STATUS, BANKING REGULATION, FINANCIAL STABILITY, MACROECONOMIC POLICY, INTERNATIONAL NORMS, COMPARATIVE ANALYSIS, BELARUS, CHINA, POLICY DEVELOPMENT.

3. The Content of the Work:

The main purpose of this study is to systematically analyze the legal status and operations of commercial banks in the Republic of Belarus and the People's Republic of China, and to propose evidence-based strategies for improving their regulatory frameworks. This research explores how legal systems in these nations balance national economic priorities with global banking standards, offering a comparative perspective on financial governance.

The tasks are to define the theoretical underpinnings of the legal status of commercial banks, identify challenges and opportunities in regulatory implementation, develop strategies for optimizing banking oversight, and examine the integration of commercial banks with macroeconomic objectives and their practical applications in both countries.

The object of the study is the national legal and policy frameworks governing commercial banks, including their theoretical foundations, operational practices, and the challenges encountered in their regulation within Belarus and China.

The subject encompasses the multifaceted impact of these legal frameworks on stakeholders such as banks, regulators, policymakers, and the broader economy, as well as their implications for financial stability and national development.

Methods of Research: The study employs policy analysis, empirical research, and integrative approaches that combine theoretical insights with practical evidence, drawing on comparative legal and statistical methods.

Results: The research delivers a comprehensive analysis of the legal status of commercial banks in Belarus and China, elucidating their regulatory environments and operational roles. It identifies core principles guiding banking regulation and evaluates their effectiveness in promoting financial stability and supporting economic goals.

Reliability of Materials and Results of the Thesis: The study is grounded in an extensive review of academic literature, legislative texts, and statistical data, supported by rigorous analytical methods, ensuring the reliability and validity of its findings and recommendations.

АННОТАЦИЯ

1. Структура и объем магистерской диссертации: 72 страницы, 72 источника.

2. Ключевые слова: КОММЕРЧЕСКИЕ БАНКИ, ПРАВОВОЙ СТАТУС, БАНКОВСКОЕ РЕГУЛИРОВАНИЕ, ФИНАНСОВАЯ СТАБИЛЬНОСТЬ, МАКРОЭКОНОМИЧЕСКАЯ ПОЛИТИКА, МЕЖДУНАРОДНЫЕ НОРМЫ, СРАВНИТЕЛЬНЫЙ АНАЛИЗ, БЕЛАРУСЬ, КИТАЙ, РАЗРАБОТКА ПОЛИТИКИ.

3. Содержание работы:

Основной целью данного исследования является систематический анализ правового статуса и деятельности коммерческих банков в Республике Беларусь и Китайской Народной Республике, а также предложение основанных на фактических данных стратегий по совершенствованию их нормативно-правовой базы. Данное исследование изучает, как правовые системы в этих странах уравнивают национальные экономические приоритеты с мировыми банковскими стандартами, предлагая сравнительную перспективу финансового управления.

Задачи заключаются в определении теоретических основ правового статуса коммерческих банков, выявлении проблем и возможностей в реализации нормативных актов, разработке стратегий оптимизации банковского надзора и изучении интеграции коммерческих банков с макроэкономическими целями и их практического применения в обеих странах.

Объектом исследования являются национальные правовые и политические рамки, регулирующие коммерческие банки, включая их теоретические основы, операционную практику и проблемы, возникающие при их регулировании в Беларуси и Китае.

Предмет охватывает многогранное влияние этих правовых рамок на заинтересованные стороны, такие как банки, регулирующие органы, политики и экономику в целом, а также их последствия для финансовой стабильности и национального развития.

Методы исследования: исследование использует анализ политики, эмпирические исследования и интегративные подходы, которые объединяют теоретические идеи с практическими доказательствами, опираясь на сравнительные правовые и статистические методы.

Результаты: исследование дает всесторонний анализ правового статуса коммерческих банков в Беларуси и Китае, разъясняя их нормативную среду и операционные роли. Оно определяет основные принципы, регулирующие банковское регулирование, и оценивает их эффективность в содействии

финансовой стабильности и поддержке экономических целей.

Надежность материалов и результатов диссертации: исследование основано на обширном обзоре академической литературы, законодательных текстов и статистических данных, подкрепленных строгими аналитическими методами, что гарантирует надежность и обоснованность его выводов и рекомендаций.